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INTRODUCCIÓ

En la introducció a la publicació de les anteriors actes, corresponents a la XVII 

Jornada «Antoni Quintana i Marí», fèiem al·lusió a les transformacions que llavors 

s’estaven albirant en el món de l’educació en el territori espanyol, tant en els en-

senyaments mitjans com en l’universitari. Doncs bé, com no podia ser d’altra 

manera, els vents del canvi continuen bufant. Al setembre de 2022 s’han implan-

tat les novetats que la Llei orgànica 3/2020, de 29 de desembre, per la qual es 

modifica la Llei orgànica 2/2006, de 3 de maig, d’educació (LOMLOE), ha posat 

damunt la taula. Molts equips directius i milers de docents van passar un mes de 

juliol pendents de les regulacions autonòmiques. La incertesa i el neguit van pla-

nar una vegada més. Al mateix temps, el Consell de Ministres ha aprovat l’avant-

projecte de la Llei orgànica del sistema universitari (LOSU), la tercera reforma de 

llei d’universitats d’ençà de la transició democràtica, ara comandada pel ministre 

d’Universitats, Joan Subirats. Si en la reforma de l’ensenyament mitjà solen planar 

consideracions ideològiques, de major o menor calat, a l’hora de traure o posar 

assignatures i de canviar, ocultar o potenciar certs continguts, en el món de la 

universitat les preocupacions es mouen més en l’àmbit del finançament o de l’es-

tabilitat del professorat. Ben cert és que cal repensar el sistema i regenerar-lo, però 

aquestes bandades constants no afavoreixen ningú. Amb tot, trobem a faltar refle-

xions més ponderades i debats sobre aspectes més concrets. Però aquesta part 

ateny al professorat, que, si més no, és qui de debò pot dur a terme els canvis re-

llevants dins l’aula, al marge del que polítics i tècnics puguin desitjar.

Certament, la reflexió serena, pausada i científica entorn de qüestions més 

concretes sobre la docència és el que ens ocupa aquí. La Comissió d’Història de la 

Ciència i Ensenyament de la Societat Catalana d’Història de la Ciència i de la Tèc-

nica (SCHCT) continua fent camí, com cada any, i de nou publica els resultats del 

que fou la seua darrera jornada, celebrada els dies 19 i 20 de novembre de 2021. 

Encara en temps d’incertesa pandèmica, però amb una situació molt millorada, 

reprenguérem l’activitat de la nostra jornada.

En aquesta ocasió es va voler dedicar una atenció especial a la història de les 

matemàtiques. No debades, un grup important d’investigadores i investigadors 

del col·lectiu que participa habitualment en la jornada dediquen el seu interès a la 
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manera més adient d’aproximar el coneixement matemàtic a l’estudiantat de tots 

els nivells educatius. Per això, la conferència plenària va anar a càrrec del profes-

sor Renaud Chorlay, professor d’història i didàctica de les matemàtiques a la Uni-

versitat Sorbona. Les magnífiques possibilitats per a l’ensenyament a partir de 

textos preparats a tal efecte, dins un ampli projecte a França coordinat per Chor-

lay, van ser exposades, no sense advertir de les dificultats reals per a la seua imple-

mentació.

La jornada va estar composta per cinc sessions amb un total de divuit comu-

nicacions, de les quals se’n recullen tretze en aquestes actes. La varietat de temàti-

ques fou una de les coses a destacar, amb aportacions sobre les dificultats per 

continuar les classes durant el temps de confinament i represa a les aules, la qües-

tió de gènere en la història de la ciència, el paper de la història de la ciència i, en 

concret, de les matemàtiques en el nou currículum de la LOMLOE, o algunes 

propostes didàctiques diverses a partir de rutes o materials com ara baralles de 

cartes. Propostes que vingueren sempre continuades per preguntes i debats inte-

ressants i profitosos.

Malauradament, el XIX Premi «Antoni Quintana i Marí» no va poder ser lliu-

rat per haver quedat desert. Certament, no han estat els millors temps per desen-

volupar aquests tipus d’activitats. Esperem que en un futur trobem noves possibi-

litats, ara que sembla també que al País Valencià es reprendrà l’assignatura 

dedicada a treballs de recerca, que durant uns anys va desaparèixer.

Mentrestant, esperem que els treballs que aquí publiquem siguin del vostre 

interès.

Carmel Ferragud

Maria Rosa Massa-Esteve
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